

Novely září 2023

Zákon č. 270/2023 Sb., kterým se mění zákon č. 155/1995 Sb., o důchodovém pojištění, ve znění pozdějších předpisů

Novelou zákona obsahuje následující úpravy:

1. Zpřísňují se pravidla pro předčasné důchody a to tak, že maximální rozsah možného předčasného odchodu do důchodu činí 3 roky.
2. Doba pojištění potřebná pro vznik nároku na předčasný starobní důchod se z dosavadních 30 let prodlužuje na 40 let doby pojištění, a to včetně náhradních dob pojištění.
3. Dochází ke sjednocení koeficientů krácení za předčasnost a také k jejich zpřísnění – za každých započatých 90 dnů o 1,5 % výpočtového základu. Hodnoty 0,9 % a 1,2 % se zrušují.
4. Procentní výměry trvale krácených starobních důchodů vyplácených před dosažením důchodového věku jsou vyňaty z valorizací důchodů.
5. Novela stanoví pravidla pro zvyšování důchodů:
 - a. pro zvyšování důchodů zůstává zachován index životních nákladů domácností důchodců. Dva statistické indexy sledování růstu cen se ruší.
 - b. zápočet růstu reálné mzdy při zvyšování důchodů se snižuje z jedné poloviny na jednu třetinu a
 - c. místo valorizace v mimořádném termínu bude zvýšení vypláceno částečně v podobě dočasného přídatku v důchodu a částečně v závislosti na výši vypláceného důchodu jako dočasné zvýšení procentní výměry.

Zákon nabývá účinnosti 1.10.2023 s výjimkou prodloužení potřebné doby pojištění ze 30 na 40 let, které bude účinné od 1.10.2024.

Zákon č. 278/2023 Sb., kterým se mění zákon o pobytu cizinců na území České republiky a o změně některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů, a zákon č. 168/1999 Sb., o pojištění odpovědnosti za újmu způsobenou provozem vozidla a o změně některých souvisejících zákonů (zákon o pojištění odpovědnosti z provozu vozidla), ve znění pozdějších předpisů

Pro účely zákona se dle stávající právní úpravy rozumí Dokladem o cestovním zdravotním pojištění při pobytu nad 90 dnů doklad, kterým cizinec prokazuje pojištění kryjící náklady, které je povinen uhradit po dobu svého pobytu na území v případě poskytnutí nutné a neodkladné zdravotní péče, včetně nákladů spojených s převozem nebo, v případě jeho úmrtí spojených s převozem jeho tělesných ostatků, do státu, jehož cestovní doklad vlastní, popřípadě do jiného státu, ve kterém má povolen pobyt. Výše sjednaného limitu pojistného plnění na jednu pojistnou událost činí nejméně 400 000 EUR, a to bez spoluúčasti pojištěného na výše uvedených nákladech.

Podle nové právní úpravy platí, že pokud cizinec vstupuje na území České republiky s výše uvedeným dokladem o cestovním zdravotním pojištění, je povinen nejpozději do 90 dnů ode dne vstupu na území České republiky uzavřít cestovní zdravotní pojištění v rozsahu komplexní zdravotní péče podle zákona o pobytu cizinců, a to u pojišťovny oprávněné provozovat toto pojištění na území.

Na základě novely zákona bude vytvořen registr zdravotního pojištění cizinců se stanovenými údaji o komerčním zdravotním pojištění cizinců spravovaný Českou kanceláří pojistitelů. K údajům o pojištění klientů pojišťoven – cizinců budou mít **vybrané** státní orgány a zdravotnická zařízení při poskytování zdravotnické péče.

Zákon nabyl účinnosti 20. 9. 2023.

Zákon č. 281/2023 Sb., kterým se mění zákon č. 262/2006 Sb., zákoník práce, ve znění pozdějších předpisů, a některé další zákony

Aktuální novela zákoníku práce přináší změny v následujících oblastech:

1. Významně se rozšiřuje informační povinnost zaměstnavatele.
2. Mění se podmínky úpravy práce na dálku tzv. home office a způsob úhrady nákladů (včetně dopadů do úpravy daně z příjmů). Zde se mění rozvrhování pracovní doby, nastavení a úprava podmínek výkonu práce na dálku v dohodě o výkonu práce na dálku a ve vnitřních předpisech.
3. V oblasti právní úpravy dohod o pracích konaných mimo pracovní poměr (DPP a DPČ) spočívají zásadní změny v oblasti rozvrhování pracovní doby, překážek v práci, úpravy příplatků a dovolené. Mění se úprava zaměstnaneckých benefitů, a to zejména jejich daňová uznatelnost.

4. Mění se právní úprava zaměstnaneckých benefitů, zejména v oblasti jejich daňové uznatelnosti, kdy se zavádí celoroční limit.
5. Novela upravuje digitalizace HR agendy, a to i pokud jde o elektronické sjednávání pracovních smluv a elektronické doručování písemností v pracovněprávních vztazích.

Novela nabývá účinnosti 1.10.2023.

Podrobnosti i informační novely zaměstnavatele naleznete zde:

https://www.mpsv.cz/documents/20142/4552532/P%C5%99%C3%ADklady+aplikace+p%C5%99echodn%C3%BDch+ustanoven%C3%AD+k+transpozici%C4%8Dn%C3%AD+novele+ZP_230926.pdf/

Zákon č. 285/2023 Sb., kterým se mění zákon č. 182/2006 Sb., o úpadku a způsobech jeho řešení (insolvenční zákon), ve znění pozdějších předpisů, zákon č. 312/2006 Sb., o insolvenčních správcích, ve znění pozdějších předpisů, a další související zákony

Novelou zákona se váže k novému zákonu o preventivní restrukturalizaci, který má umožnit podnikatelům ve finančních problémech pokračovat v podnikání s cílem umožnit jim ozdravení podnikání tam, kde krize ještě nedospěla do stadia úpadku.

Nařízení vlády č. 135/2023 Sb. o výši všeobecného vyměřovacího základu za rok 2022, přepočítacího koeficientu pro úpravu všeobecného vyměřovacího základu za rok 2022, redukčních hranic pro stanovení výpočtového základu pro rok 2024, základní výměry důchodu stanovené pro rok 2024 a částky zvýšení za vychované dítě pro rok 2024 a o zvýšení důchodů v roce 2024

Výše všeobecného vyměřovacího základu za rok 2022 a přepočítacího koeficientu pro úpravu tohoto všeobecného vyměřovacího základu

Výše všeobecného vyměřovacího základu za rok 2022 činí 40638 Kč.

Výše přepočítacího koeficientu pro úpravu všeobecného vyměřovacího základu za rok 2022 činí 1,0819.

Výše redukčních hranic pro stanovení výpočtového základu

Pro rok 2024 výše

- a) první redukční hranice pro stanovení výpočtového základu činí 19346 Kč,
- b) druhé redukční hranice pro stanovení výpočtového základu činí 175868 Kč.

Výše základní výměry důchodu

Výše základní výměry starobního, invalidního, vdovského, vdoveckého a sirotčího důchodu pro rok 2024 činí 4400 Kč

Výše částky zvýšení za vychované dítě

Výše částky zvýšení za 1 vychované dítě pro rok 2024 činí 500 Kč.

Zvýšení důchodů v roce 2024

Důchody starobní, invalidní, vdovské, vdovecké a sirotčí přiznané před 1. lednem 2024 se zvyšují od 1. ledna 2024 tak, že základní výměra důchodu se zvyšuje o 360 Kč měsíčně.

Nařízení vlády nabývá účinnosti 14. ledna 2024.

Nařízení vlády č. 287/2023 Sb., o zvýšení zvláštního příspěvku k důchodu

K provedení § 6 odst. 4 zákona č. 357/2005 Sb., o ocenění účastníků národního boje za vznik a osvobození Československa a některých pozůstalých po nich, o zvláštním příspěvku k důchodu některým osobám, o jednorázové peněžní částce některým účastníkům národního boje za osvobození v letech 1939 až 1945 a o změně některých zákonů činí výše zvláštního příspěvku k důchodu

- u oprávněného uvedeného v § 5 odst. 1 písm. a) a c) zákona č. 375/2025 Sb. částku 2816 Kč měsíčně a
- u oprávněného uvedeného v § 5 odst. 1 písm. b) zákona a vdovy nebo vdovce uvedených v § 5 odst. 2 tohoto zákona částku 1408 Kč měsíčně.

Zvláštní příspěvek k důchodu, který byl přiznán ode dne spadajícího do období před 1. lednem 2024, se vyplácí ve výši podle § 1 výše zákona o ocenění účastníků národního boje...od splátky důchodu, s níž se vyplácí, splatné po 31. prosinci 2023.

Nařízení vlády nabývá účinnosti dnem 1. ledna 2024.

Nařízení vlády č. 287/2023 Sb., o výši vyměřovacího základu pro pojistné na veřejné zdravotní pojištění hrazené státem pro rok 2024

Vyměřovací základ pro pojistné hrazené státem za osobu, za kterou je podle zákona upravujícího veřejné zdravotní pojištění plátcem pojistného stát, se na rok 2024 stanoví ve výši 15440 Kč na kalendářní měsíc.

Nařízení vlády nabývá účinnosti dnem 1. ledna 2024.